
                                        Protokół Nr XIII /2015 
   z XIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu z dnia 24 września 2015 roku odbytej w sali 
                               Urzędu Miejskiego, Stary Rynek 1.

Stan Radnych                        -  21 
Radnych obecnych na sesji   -  21

Porządek obrad:
1. Otwarcie obrad XIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.
2. Przyjęcie porządku obrad Sesji.
3. Przyjęcie protokołu z XII Sesji Rady Miejskiej.
4. Informacja o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Miasto Łowicz za 
    poprzedni rok szkolny, w tym o wynikach sprawdzianu po szkole podstawowej 
    i egzaminów gimnazjalnych.
5.Informacja o wykonania budżetu Miasta Łowicza oraz Wieloletniej Prognozy 
   Finansowej na lata 2015-2019  za I półrocze 2015 roku.
6.Rozpatrzenie uchwał:
   1/ w sprawie wyboru ławników,
   2/ w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto Łowicz na lata 
       2015-2019,
   3/ w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2015 rok,
   4/ w sprawie ustalenia sieci publicznych przedszkoli prowadzonych przez Miasto Łowicz.
   5/ w sprawie regulaminu udzielania pomocy materialnej o charakterze socjalnym uczniom 
       zamieszkałym na terenie Gminy Miasto Łowicz,
   6/ w sprawie uchwalenia „ Strategii Rozwoju Miasta Łowicza 2015-2023”,
   7/ w sprawie ustalenia terminarza ogólnych Zebrań Mieszkańców na terenie Miasta    
       Łowicza w sprawie wyborów zarządów osiedli oraz Przewodniczących,
   8/ w sprawie współdziałania Miasta Łowicz z Powiatem Łowickim, Gminą 
       Łowicz i Gmina Nieborów, w zakresie wspólnej realizacji przedsięwzięcia pod nazwą:
       opracowanie koncepcji, dokumentacji techniczno-budowalnej i wykonawczej dla 
       przedsięwzięcia związanego z utworzeniem szlaku turystyczno-rowerowego” Perły
       Księstwa Łowickiego”.
 7. Informacja Burmistrza Miasta o działaniach w okresie między Sesjami.
 8. Interpelacje, zapytania, sprawy różne.
 9. Ustalenie terminu następnej Sesji Rady Miejskiej.
10.Zakończenie obrad XIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Ad.1.

Otwarcia obrad XIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu dokonał Przewodniczący Rady 
Miejskiej Radny M. Trzoska. Powitał Radnych oraz zaproszonych gości: Burmistrza Miasta 
Pana Krzysztofa Jana Kalińskiego, Zastępcę Burmistrza Miasta Pana Bogusława Bończaka, 
Przewodniczących Zarządu Osiedli, Sekretarza Miasta Panią Marię Więckowską, Skarbnika 
Miasta Pana Arkadiusza Podsędka, Dyrektorów jednostek, Naczelników Wydziałów, Radcę 
Prawnego Panią Jolantę Służalską -Mrożewską, pracowników Urzędu Miejskiego, 
przedstawicieli mediów.
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Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że na Sesji Rady Miejskiej obecnych jest 21, 
wobec czego podejmowane uchwały będą prawomocne.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że na dzisiejszej Sesji Rady obecne są 
Panie z Polskiego Czerwonego Krzyża wraz z Kierownikiem Oddziału PCK w Łowiczu 
Panią Jolantą Głowacką. 
Przewodniczący Rady Miejskiej udzielił głosu Burmistrzowi Miasta Łowicza Panu 
K.J. Kalińskiemu.
Burmistrz Miasta zaprosił Panie: Irenę Bartosiak, Danutę Autarcho, Jolantę Głowacką.
Nadmienił, że obie Panie pracują w stołówce Polskiego Czerwonego Krzyża, która wcześniej 
mieściła się w Łowiczu przy ul. 3 Maja a obecnie mieście się w budynku po MOPS przy 
Punkcie Pomocy Mieszkaniowej przy ul. Kaliskiej 6.  Zaproszone panie są o wielkim sercu, 
którym należy się największy szacunek. Panie pracują w stołówce, gdzie od wielu lat 
przygotowują obiady dla kilkudziesięciu osób ubogich z miasta Łowicza i powiatu 
łowickiego. Panie są bardzo miłe i uprzejme dla osób przychodzących na obiady w stołówce. 
Panie pracują bez zapłaty przez wiele godzin dziennie. 
Pani Jolanta Głowacka jest Kierownikiem Biura PCK, Radna poprzednich kadencji w latach 
2006-2010, 2010-2014. Bardzo zaangażowana osoba w działalność Polskiego Czerwonego 
Krzyża od wielu lat rozpowszechnia akcję krwiodawstwa, współpracuje ze szkołami, 
organizacjami pozarządowymi, stowarzyszeniami. Jest organizatorką spotkań 
z nauczycielami, młodzieżą w sprawie zagrożeń przed dopalaczami, narkomanią, przemocą
w rodzinie.
Przewodniczący Rady Miejskiej odczytał List gratulacyjny i podziękowania za
pracę społeczną dla Pani Ireny Bartosiak oraz Pani Danuty Autarcho.
Przewodniczący Rady Miejskiej odczytał List gratulacyjny i podziękowania dla Pani 
Jolanty Głowackiej – Kierownika oddziału w Łowiczu PCK.
Przewodniczący Rady Miejskiej oraz Burmistrz Miasta wręczyli kwiaty, albumy  
i  poduszki łowickie.
Pani Jolanta Głowacka – podziękowała za piękne i miłe słowa oraz podziękowania.
Panie w stołówce pracują od 20 lat a działa ona w naszym mieście od 24 lat.
Podziękowała za współpracę z władzami samorządowymi.
                                      Radni podziękowali oklaskami.

Ad.2.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że proponowany porządek obrad XIII Sesji wraz
z projektami uchwał został przesłany wszystkim zaproszonym.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że otrzymał wniosek od Burmistrza Miasta
 W sprawie wprowadzenia dodatkowego projektu uchwały w sprawie współdziałania Miasta 
Łowicz z Powiatem Łowickim, Gminą Łowicz i Gmina Nieborów, w zakresie wspólnej 
realizacji przedsięwzięcia pod nazwą: opracowanie koncepcji, dokumentacji techniczno-
budowalnej i wykonawczej dla przedsięwzięcia związanego z utworzeniem szlaku 
turystyczno-rowerowego” Perły Księstwa Łowickiego”.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował, aby uchwałę wprowadzić w pkt.6, jako 
uchwał nr 8.
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Burmistrz Miasta poinformował, że planowane jest nawiązanie współpracy ze starostwem, 
Gminą Łowicz i Nieborów. 
W strategii województwa Łódzkiego jest zapis „ rozwój turystyki”, podobny zapis znajduje 
się w strategii miasta. Miasto chce wystąpić o środki unijne, planowane jest wybudowanie 
ścieżki pieszo-rowerowej na trasie Łowicz –Arkadia –Nieborów, o której budowę występował
Pan Bogumił Urbanek z Klubu Kolarskiego Łowicz.
Burmistrz Miasta nadmienił, że trudno porozumieć się z Generalną Dyrekcją Dróg 
i Autostrad, aby wybudować ścieżkę rowerową wzdłuż drogi krajowej nr 70. 
Stwierdził, że może być trudno uzyskać zezwolenie, miasto popiera jej utworzenie 
i wybudowanie. Uznano, że w hałasie jadąc przy pędzących TiR nie należy to do 
przyjemności, dlatego można by wybudować ścieżką przez Łowicz, Mysłaków, wsie Gminy 
Łowicz i Nieborów  będzie to trasa dłuższa bo prawie 13 km omijająca trasę nr 70.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie wniosku Burmistrza Miasta 
o wprowadzenie dodatkowej uchwały do porządku obrad.
                                            21 „za”, 0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że zmieniono jednogłośnie porządek sesji 
wprowadzając dodatkowy projekt uchwały.
Radny M. Siewiera – zgłosił wniosek formalny w sprawie wprowadzenia do porządku obrad 
uchwały w sprawie uchylenia uchwały Nr X/67/2015 Rady Miejskiej w Łowiczu w sprawie 
utworzenia przez Gminę Miasto Łowicz spółki z ograniczoną odpowiedzialnością pod firmą 
„ Centrum Rozwoju Lokalnego” Spółka z o.o. w Łowiczu”.
Radny nadmienił, że Burmistrz miasta wystąpił z propozycją, aby utworzyć zespół 
konsultacyjny ds. stworzenia nowej koncepcji zagospodarowania nieruchomości przy 
ul. Kaliskiej 5. Pan Burmistrz przewiduje zatrudnienie ekspertów zewnętrznych.
Stwierdził, że uchwałę należy uchylić, jeśli powstanie nowa koncepcja, strategia nowa 
w której radni będą mogli uczestniczyć, wtedy można podjąć stosowną uchwałę.  
Obecna uchwała jest bezzasadna. W formie, jakiej została radnym przedstawiona, spółka 
funkcjonować nie będzie.
Radna Z. Kroc – odczytała pismo w sprawie powołania Spółki Prawa Handlowego pod 
nazwą „Centrum Rozwoju Lokalnego”.
                                         ( stanowi załącznik)
Burmistrz Miasta – poinformował, że odbyło się spotkanie po Komisji Budżetu i Finansów 
w składzie: Radni: Zofia Wielemborek, Jakub Wolski, Mariusz Siewiera, Robert Wójcik 
i Pani Sekretarz Miasta. Nadmienił, że zastanawiano się nad przekształceniem oczyszczalni 
ścieków w spółkę, aby można wystąpić o środki zewnętrzne  na modernizację. 
Rozmawiano na temat spółki przy ul. Kaliskiej 5. Była rozmowa, aby wypowiedzieli się 
przewodniczący poszczególnych komisji Rady, może powołać zewnętrznych konsultantów 
celem zagospodarowania nieruchomość przy ul. Kaliskiej 5. Najlepszym rozwiązaniem 
byłoby jedną uchwałą uchylić uchwałą o poprzedniej spółce i powołać nową spółkę w innym 
kształcie. Na posiedzeniu Społecznej Rady Gospodarczej łowiccy przedsiębiorcy stwierdzili, 
że spółki są dobrym rozwiązaniem, szkoda, że jesteśmy na drugim miejscu od końca w 
województwie łódzkim, jeśli chodzi o ilość spółek. Stwierdził, że emocje polityczne „ już 
wyparowały” odnośnie nieruchomości przy ul. Kaliskiej 5. 
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Nadmienił, że jest otwarty na wszystkie propozycje ze strony radnych odnośnie 
zagospodarowania nieruchomości przy ul. Kaliskiej 5. Nie było żadnej wizyty u Notariusza.
Poinformował, że Prezesa spółki z konkursu wybierze Rada Nadzorcza, dobrze iż jest kapitał 
początkowy dla nowej spółki. Uchwałę można zawsze uchylić i powołać nowa spółkę.
Radny R. Wójcik – poinformował, że popiera wniosek Radnego M. Siewiery. 
Koncepcja na zagospodarowanie nieruchomości może być opracowywana przez kilka 
miesięcy a na kapitał założycielski przeznaczono 500.000 zł, które miastu powinny być 
potrzebne, nie należy ich blokować.
Radny M. Siewiera – stwierdził, że pieniądze są zablokowane a konsultacje mogą przynieść 
różny efekty nie koniecznie musi być to nowa spółka. Należy uchwalę uchylić.
Przewodniczący Rady Miejskiej – zaproponował przegłosowanie wniosku Radnego 
M. Siewiery w sprawie wprowadzenia dodatkowej uchwały w sprawie wprowadzenia do 
porządku obrad w sprawie podjęcia uchwały w sprawie uchylenia uchwały Nr X/67/2015 
Rady Miejskiej w Łowiczu w sprawie utworzenia przez Gminę Miasto Łowicz spółki 
z ograniczoną odpowiedzialnością pod firmą „ Centrum Rozwoju Lokalnego” Spółka z o.o. 
w Łowiczu”.
                                6 „ za”, 1 „ przeciw” , 13 „ wstrzymujących" 
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że porządek obrad może zostać zmieniony 
bezwzględną większością głosów ustawowego składu rady, (czyli 11 „za).
Stwierdził, że wniosek o zmianę porządku obrad nie został zmieniony w tym zakresie.
Burmistrz Miasta poinformował, że wspólnie z Radnym H. Zasępą Wiceprzewodniczącym 
Rady Miejskiej muszą wyjść na uroczystości związane z wybuchem I Wojny Światowej, 
która odbywa się z Liceum Ogólnokształcącym w Łowiczu.

Ad. 3. 

Przewodniczący Rady Miejskiej informuje, że Protokół z XII Sesji został wyłożony  
w Biurze Rady Miejskiej oraz na sali obrad. Sekretarzem XII Sesji był Radny Mariusz 
Siewiera. Sekretarz Sesji oraz Radni nie zgłosili uwag do protokołu.
Przewodniczący Rady Miejskiej  stwierdza,  że skoro uwag nie zgłoszono, Protokół z XII
Sesji zostaje przyjęty bez zmian.
Przewodniczący Rady Miejskiej na Sekretarza XIII Sesji Rady Miejskiej zaproponował 
Radną  Karinę Sędkowską- Staszewską, która wyraziła zgodę.

Ad.4.
Informację o stanie realizacji zadań oświatowych w Gminie Miasto Łowicz
za poprzedni rok szkolny, w tym o wynikach sprawdzianu po szkole podstawowej 
i egzaminów gimnazjalnych przedstawiły:
       Pani Joanna Mostowska -Dyrektor Zakładu Obsługi Przedszkoli Miejskich,
       Pani Małgorzata Nowak -Naczelnik Wydziału Spraw Społecznych
                                            (stanowi załącznik)
Radny K. Janicki – poinformował, że radni otrzymali materiały i zapoznali się  
z nimi, obecnie należy zgłaszać pytania do przesłanego materiału.
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Przewodniczący Rady Miejskiej- poinformował, że materiały i projekty uchwał były 
opiniowane na posiedzeniach komisji, można przedstawiać je skrótowo lub zadawać pytania.
Radny R. Wójcik – poinformował, że w czasie ostatnich dwóch kadencjach walczono, aby 
wynagrodzenia dla pracowników administracji i obsługi, aby wynagrodzenia zasadnicze było 
równe  minimalnemu wynagrodzeniu w kraju. Podwyżki od września 2014 roku były o 5 %.
Zwrócił się z zapytaniem, jak wygląda to obecnie, czy minimalne wynagrodzenie równa 
się zasadniczemu. Pracownik, który rozpoczyna pracę otrzymuje minimalne wynagrodzenie 
ma większą zasadniczą a pracownikom ze stażem wieloletnim wlicza się różne dodatki, aby 
zwiększyć wynagrodzenie.
Pani J. Mostowska – poinformowała, że w materiałach wyjaśniono, jakie są wynagrodzenia 
w przedszkolach pracowników obsługi. W 2014 roku wprowadzono podwyżki w wysokości 
5%. Obecnie prowadzone są analizy budżetu i wyliczane są skutki podwyżki od 1 września 
br. Wszyscy pracownicy mają wynagrodzenie zgodne z wymogami powyżej 1750 zł. 
W przypadku osób pracujących na najniższych stanowiskach, czyli panie woźne, mają pensje 
z 2014 roku najniższą tj.1650 zł i spełniają wymogi najniższego wynagrodzenie łącznie 
z dodatkami.
Radny M. Siewiera – poinformował, że w 2014 roku była podejmowana uchwała odnośnie 
zwolnienia z opłat za przedszkola osób, które mają potrzebę kształcenia specjalnego. 
Zapytał czy są pobierane od rodziców tych dzieci opłaty i jaka jest to skala.
Pani J. Mostowska – uchwałę podejmowano w 2014 roku i wprowadzała ona ulgi 
całkowitego zwolnienia dla dzieci, o których wspomina Radny.  Ze sprawozdań z 2014 roku 
wynika, że uchwała jest realizowana i stosowano ulgi dla 270 dzieci.
Ulgi stosowane są dla dzieci z Łowicza i spoza Łowicza oraz całkowite zwolnienia dla dzieci 
z opiniami i orzeczeniami o potrzebie kształcenia specjalnego.
Radny M. Siewiera poprosił o pisemną informację, czy były stosowane ulgi i zwolnienia 
w stosunku do dzieci z orzeczeniami w 2014 i 2015 roku.
Radna Z. Wielemborek – podziękowała za bardzo czytelne i rzetelnie przygotowane 
materiały dla radnych. W przedszkolach i szkołach bardzo wiele środków finansowych 
zostało pozyskanych, należy się z tego cieszyć. W czasie wakacji wykonano wiele remontów, 
placówki oświatowe są dobrze prowadzone i dobrze przygotowane do rozpoczęcia roku 
szkolnego. Zapytała o wydatki dla szkoły muzycznej, ponieważ plan szkoły wydatków na 
2015 roku 291.901.00 zł. a wydatki wynoszą 102.073 zł tj. 35 % wykonania. Zapytała, czy 
planowane są wydatki w II półroczu 2015 roku, czy wolne środki zostaną zmniejszone.
Pani M. Nowak – Naczelnik Wydziału WSS –podziękowała  Radnej za miłe słowa na temat
opracowanej  informacji i przygotowania placówek oświatowych do rozpoczęcia roku 
szkolnego. Po przeanalizowaniu budżetu Szkoły Muzycznej i po rozmowie z Panią Dyrektor 
stwierdzono, że będą środki finansowe niewykorzystane i będą zwrócone do budżetu miasta.
Nadmieniła, że podobnie jest w szkołach, analizowane są skutki planowanych podwyżek 
planowanych od 1 września br. dla pracowników obsługi, które są w niektórych przypadkach 
na poziomie najniższego wynagrodzenia.
Opinię Komisji Społecznej – przedstawiła  Przewodnicząca Komisji Radna Karina
                                             Sędkowska – Staszewska.
                                                (stanowi załącznik)
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Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska przyjmuje informację do 
wiadomości.

Ad.5.
Informację o wykonaniu budżetu Miasta Łowicza oraz Wieloletniej Prognozy 
Finansowej na lata 2015-2019 za I półrocze 2015 roku – przedstawił Pan Arkadiusz 
Podsędek Skarbnik Miasta.
                                            (stanowi załącznik)
Radny R. Wójcik – odczytał wypowiedź zawierającą ocenę wykonania budżetu miasta 
Łowicza za I półrocze 2015 roku.
                                         ( stanowi załącznik)
Burmistrz Miasta – wyraził swoje niezadowolenie, że podczas jego nieobecności został 
omówiony temat a nie ogłoszono przerwy, ponieważ brali udział w ważnej uroczystości. 
Na wszystkich komisjach przedstawił osobiście wykonanie budżetu miasta Łowicza 
za I półrocze 2015 roku.
Poinformował, że nie wykonano sprzedaży nieruchomości, wykonano ją w 30 %. 
Była przygotowana oferta na ponad 3mln zł, ale była propozycja, między innymi Radnego 
Wójcika, że nie należy sprzedawa
, jeśli spadają ceny nieruchomości. W naszym mieście 
nie ma spowolnienia rozwoju gospodarczego. Firmy łowickie dzielnie się trzymają, walczą 
z różną konkurencją. Wpływy z podatku CIT są niższe, ale to nie jest zależne od działania 
Burmistrza. Dobrze, że radni podjęli uchwałę o pomocy regionalnej, która niestety nie została
zaakceptowana przez Regionalną Izbę Obrachunkową. Planowane jest podjęcie następnej 
uchwały w tym zakresie.  Stwierdził, że nie tylko miasto Łowicz zwraca środki unijne. 
Pozyskano łącznie ponad 50 mln zł na inwestycje realizowane w mieście. 
Łowicz jest liderem w województwie łódzkim i w Polsce. Zwroty dotacji były i szkoda tych 
pieniędzy. Należało się liczyć z kontrolami i zwrotami środków finansowych.
Stwierdził, że jest szczery w swoich wypowiedziach i nie kłamie.
Radny R. Wójcik w swojej wypowiedzi mówił, że wiele rzeczy udało się zrealizować. 
Jak jest sukces, to radni twierdzą, że „ udało nam się, miasto pozyskało” a w przypadku 
zwrotu środków unijnych „ to Burmistrz Miasta zwraca kolejne pieniądze” tak jest to 
komentowane. Do błędów należy się przyznawać, czasem jest to niezależne od nas.
Środki finansowe na wkład własny są w budżecie miasta. Miasto ma zadłużenie 15.300.000 
zł, co stanowi około 16%. Średnie zadłużenie samorządów wynosi 33% w kraju.
Niektóre samorządy mają 55- 80 % zadłużenia. Miasto Łowicz oszczędnie gospodarowało 
środkami finansowymi w roku ubiegłym i obecnym, chociaż w mieście wiele się dzieje. 
Realizowanych jest wiele inwestycji na terenie miasta. Nie wiadomo, kiedy uda się pozyskać 
środki unijne na pewno będzie kilka konkursów. Należy pozyskać środki unijne, tyle ile 
można, bo w następnych latach może być trudniej. Nadmienił, że podatek P i T powinien być 
wykonany w tym roku. Planowane jest wystąpienie do Sądu w sprawie odzyskania składek 
Ze Związku Międzygminnego „Bzura”. Rozważane były możliwości przebudowy budynków 
na mieszkania komunalne, ale na ten cel należy przeznaczyć około 3-4 mln złotych.
Cena zakupu nieruchomości przy ul. Kaliskiej nie była zbyt wysoka. Będą pewne kłopoty,
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 ale nieruchomości można wykorzystać w różny sposób. W miesiącu październiku należy 
przedyskutować sposób zagospodarowania nieruchomości przy ul. Kaliskiej 5. 
Nie należy bać się słowa „spółka”. Rozważana była możliwość przekształcenia oczyszczalni 
ścieków w spółkę, gdzie koszty modernizacji wyniosą około 50 mln zł. Można pozyskać 
środki finansowe z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. Bardzo ważne jest, aby 
oczyszczalnia ścieków funkcjonowała dobrze. 
Gdyby miasto pozyskało środki unijne to na wkład własny potrzebny 7.5 mln złotych i nie 
można odliczyć Vat kwoty 11 mln zł, to koszt miasta wynosiłby 19 mln zł. 
Natomiast przy zawiązaniu spółki, wkład własny wnosiłby 7.5 mln zł a odliczenie Vat 11.5 
mln zł.  Spółki nie otrzymują umorzenia kredytu  85 % tylko 50- 63 %. Gdyby spółka 
otrzymała 63 %  umorzenia kredytu to wkład własny i odliczenia wynosiłyby też 19 mln zł.
Sumy są te same, gdyby miasto było beneficjentem. 
Prowadzone są analizy, zwrócono się do eksperta o wydanie opinii.
Burmistrz Miasta nadmienił, że miasto jest w dobrej kondycji finansowej, realizuje 
wszystkie zadania, realizuje inwestycje. Realizowane są inwestycje z budżetu 
obywatelskiego, powstaną ścieżki rowerowe przy ul. Jana Pawła II i ul. Klickiego. 
Będzie ogłoszony przetarg na realizację ul. Dolnej, która będzie wykonana w tym roku.
Burmistrz Miasta poinformował, że oświata kosztuje dużo, miasto przeznacza coraz 
większe środki samorządowe. Wystąpiono do Ministerstwa Edukacji Narodowej 
o zwiększenie części subwencji ogólnej z 0.4 % rezerwy w 2015 roku z tytułu wzrostu zadań 
szkolnych o kwotę 285.000 zł. Odpowiedź jest negatywna, ponieważ jest mniej niż 26 % 
sześciolatków w I klasie zgodnie ze wskaźnikami Ministerstwa. Wszyscy Dyrektorzy szkół 
i przedszkoli chcą dyskutować o oświacie, szkoda, że ich nie zaproszono na dzisiejszą sesję.
Lepiej jest jak w klasach jest 23 dzieci, cieszą się, że funkcjonują stołówki szkolne, które  
czekają na modernizację, jest pełna obsługa. Środki finansowe są przeznaczane na ogródki,
na boiska. Miasto troszczy się o szkoły, przedszkola.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Burmistrz Miasta powinien przekazać, 
że życzy sobie przerwę w obradach do czasu powrotu z uroczystości. 
Nadmienił, że przedłużanie się sesji może świadczyć o nieprawidłowym prowadzeniu.
Radny M. Siewiera – stwierdził, że Burmistrz Miasta próbował udowodnić, że spółka jest 
lepsza niż inna forma działania. Przy pozyskiwaniu środków zewnętrznych okazało się, że 
jest to samo. Natomiast ze spółką związane są dodatkowe koszty związane z jej 
prowadzeniem, kontrole z ramienia Urzędu Miasta. Nie wynikają żadne korzyści z wyliczenia
Burmistrza Miasta związane z funkcjonowaniem spółki. Gdyby spółka była ściekowa była 
płatnikiem  Vat, to wszyscy byśmy byli tym obciążeni kosztami. Najprawdopodobniej koszty 
by ponosiły osoby korzystające z usług ściekowych. Aby odliczyć podatek Vat, to należy być 
płatnikiem podatku Vat. Spółka, jeśli będzie płatnikiem vat, to będzie wszystkich obciążała 
fakturami a nie rachunkami. Przy zadłużeniu gmin, należy uwzględnić indywidualny 
wskaźnik zadłużenia oraz  wysokość nadwyżki operacyjnej. Bogate gminy mogą sobie 
pozwolić na duże  kredyty i są w stanie je spłacać.

Opinię Komisji Rewizyjnej – przedstawił Przewodniczący Komisji Radny Krzysztof Janicki.
Opinię Komisji Społecznej – przedstawił Przewodnicząca Komisji Radna Karina
                                             Sędkowska – Staszewska.
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Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji
Radny Leszek Plichta.
Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji 
Radny Krzysztof Olko.
Opinię Komisji Budżetu i Finansów – przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Zofia 
Wielemborek.
                                                   ( stanowią załączniki)
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska przyjęła informację
do wiadomości.

Ad.6.

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że obecnie mamy dokonać wyboru 
ławników do Sądu Okręgowego w Łodzi, Sądu Rejonowego w Skierniewicach oraz Sądu 
Rejonowego w Łowiczu.
Przewodniczący Rady Miejskiej udzielił głosu Zastępcy Przewodniczącej zespołu 
opiniującego kandydatów na ławników Radnej Zofii Wielemborek.
Radna Z. Wielemborek – przedstawiła opinię zespołu opiniującego kandydatów na 
ławników i informację o zasadach wyboru ławników.
                                              ( stanowi załącznik)
Przewodnicząca Zespołu podziękowała za dobrą współpracę z członkami zespołu.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował powołanie jednej wspólnej Komisji 
Skrutacyjnej celem przeprowadzenia głosowania tajnego i dokonania wyboru ławników 
do poszczególnych sądów.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował zgłaszanie kandydatów do Komisji 
Skrutacyjnej, Radni powinni wyrazić zgodę.
                      Radni zgłosili:   Radnego    K.Cipińskiego,
                                                  Radnego   P. Piętę
                                                  Radnego   J. Jędrachowicza
                                                  Radnego   J. Stobnickiego.
Radny  P. Pięta nie wyraził zgody na pracę w Komisji Skrutacyjnej, natomiast pozostali radni 
wyrazili zgodę.

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie składu Komisji.
                                  21„za” ,0 „ przeciw ”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Komisja Skrutacyjna została powołana 
jednogłośnie.
Komisja Skrutacyjna –wyszła z sali celem ukonstytuowania się i przygotowania kart 
do głosowania.
Przewodniczący Rady Miejskiej przedstawił zasady głosowania wyboru ławników.
                                                 (stanowi załącznik)
                                 
Komisja Skrutacyjna rozdała karty do głosowania wg listy obecności.

Radni dokonali głosowania a głosy zostały zebrane do urny wg listy obecności.
Przewodniczący Rady Miejskiej zarządził 20 min przerwę.

8



Przewodniczący Komisji Skrutacyjnej Radny K. Cipiński przedstawił  Protokoły               
z ustalenia wyników głosowania.
                                                 ( stanowią załączniki)
Przewodniczący Rady Miejskiej podziękował za pracę członkom Komisji Skrutacyjnej.

Przewodniczący Rady Miejskiej przedstawił projekt uchwały w sprawie wyboru 
ławników.
                                              ( stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
                                         21 „za”, 0„ przeciw ”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                          U c h w a ł ę Nr XIII/86/2015
2/ Projekt uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasto 
Łowicz na lata 2015-2019 -  przedstawił Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.
                                             ( stanowi załącznik)
                                      Pytań i uwag nie zgłoszono.
Opinię Komisji Budżetu i Finansów – przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Zofia 
Wielemborek.
                                            ( stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponuje przegłosowanie projektu uchwały:
                                          21„za” , 0„przeciw”, 0„wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                           U c h w a ł ę  Nr XIII/87/2015
3/Projekt uchwały w sprawie zmian budżetu Miasta Łowicza na 2015 rok -  przedstawił 
Pan Arkadiusz Podsędek Skarbnik Miasta.
                                        (stanowi załącznik)
 Radny R. Wójcik – zwrócił się z zapytaniem, czy nieruchomość przy ul. Kaliskiej 
się bilansuje i czy trzeba dopłacać z budżetu miasta.
Zwrócił uwagę, że w rozdziale 85215 zmniejszane są dopłaty do dodatków mieszkaniowych 
o kwotę 150.000 zł, ale to nic nie znaczy. Kryterium dochodowe z pomocy społecznej 
uprawniające do tego zasiłku jest poniżej minimum egzystencji, osoby mające wyższe zarobki
tracą uprawnienia do dodatku mieszkaniowego.
Radny zwrócił uwagę na rozdział 92604 – instytucje kultury fizycznej, gdzie zwiększa się 
o kwotę 52.110,00 zł zwiększa się dla  0 S i R wydatki bieżące na odprawy emerytalne.
Radny zwrócił uwagę, że kwota na 1 etat wynosi 4.300 zł. należy pogratulować Dyrektorowi 
OS i R, że pracownicy tak dobrze zarabiają. Rozmawiano o zasadniczym wynagrodzeniu dla 
obsługi administracji w szkołach i  jest dużo poniżej minimalnego wynagrodzenia. 
Powinna nastąpić regulacja tych najniższych wynagrodzeń.
Pani J. Mika – Dyrektor ZGM – poinformowała, że obecnie Kaliska 5, się bilansuje, zbliża 
się okres grzewczy i nie wiadomo, jakie będą koszty ogrzewania.
Zarezerwowana była kwota 40.000 zł w budżecie miasta. Wykonano pięcioletnie przeglądy 
techniczne, monitoring budynku, założono główne wyłączniki prądu.
Radny R. Wójcik – poprosił Panią Dyrektor o informacje na piśmie, ile dołożono środków 
finansowych do funkcjonowania nieruchomości przy ul. Kaliskiej 5.
Burmistrz Miasta – poinformował, że  wyjaśniał na posiedzeniu Komisji Budżetu 
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i Finansów, że na emeryturę odchodzą w OS i R  2 osoby starszy konserwator elektryk
i Kierownik Zespołu Obiektów Sportowych , który pełnił rolę zastępcy Dyrektora w OS i R.

Radny R.Wójcik – stwierdził, że w swojej wypowiedzi porównywał tylko wynagrodzenia 
 w OS i R i  pracowników administracji w szkołach.
Opinię Komisji Budżetu i Finansów – przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Zofia 
Wielemborek.
                                         ( stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
                            21 „za” , 0  „przeciw”,0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                 U c h w a ł ę  Nr XIII/88/2015
4/Projekt uchwały  w sprawie ustalenia sieci publicznych przedszkoli prowadzonych 
przez Miasto Łowicz – przedstawiła Pani Joanna Mostowska Dyrektor Zakładu Obsługi 
Przedszkoli Miejskich.
                                             (stanowi załącznik)
                                           Pytań i  uwag nie zgłoszono.
Opinię Komisji Społecznej – przedstawiła  Przewodnicząca Komisji Radna Karina
                                             Sędkowska – Staszewska.
                                              ( stanowi załącznik)
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
                            21 „za” , 0 „przeciw”, 0„wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                U c h w a ł ę  Nr XIII/89/2015 
5/Projekt uchwały w sprawie regulaminu udzielania pomocy materialnej 
o charakterze socjalnym uczniom  zamieszkałym na terenie Gminy Miasto Łowicz – 
przedstawił Pan Marek Dziedziela Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej.
                                           ( stanowi załącznik)
Pan Marek Dziedziela Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej – poinformował, 
że  Komisja Mieszkaniowa i Socjalna na posiedzeniu w dniu 15 września br. przyjęła 
wniosek, aby w tabeli 2 przed procentową stawka dopisać wyraz „ do” w trzech pierwszych 
pozycjach.
Radny R. Wójcik – zgłosił wniosek na piśmie w sprawie zmiany  w par.5 pkt.2 projektu 
uchwały zwiększonych stawek, które pozwoli na uzyskanie wyższych stypendiów. 
Przedstawił symulacje wzrostu planowanego stypendium.
                                                ( stanowi załącznik)
Pan M. Dziedziela-  poinformował, że taki wniosek powinien być przedstawiony na 
posiedzeniu Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej. Zmiany powinny być przekonsultowane.
Zaproponował wprowadzenia wniosku zgłoszonego przez Komisję Mieszkaniową i Socjalną.
Są to stypendia szkolne, dotacja może być przekazana na koniec listopada. Realizowana jest 
głównie w listopadzie i grudniu oraz w maju i czerwcu. Stwierdził, że nie jest za 
wprowadzeniem wniosku Radnego Roberta Wójcika.
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Radny R. Wójcik -  Radny może w każdej chwili zgłaszać zmiany i wnioski nie tylko na 
posiedzeniach komisji. Wzrost stypendiów nie będzie zbyt wysoki , chodzi o kwotę 23,60 zł. 
Dyrektor MOPS powinien pochylić się zwiększeniem pomocy dla najuboższych. 
Dochody wielu rodzin są poniżej minimum egzystencji. Dyrektor powinien przeanalizować 
wniosek. 
Przewodniczący Rady Miejskiej zarządził 10 min przerwy.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że radni otrzymali tabelkę i wyliczeniami 
Radnego R. Wójcika.
Burmistrz Miasta – poinformował, że oprócz dotacji miasto dopłaca 20% do wypłacanych 
stypendiów. Rodziny najuboższe korzystają z kilku różnych zasiłków w MOPS.
Pan A. Podsędek stwierdził, że stypendia są wypłacane z dotacji, która pokrywana jest 
w  80 %, natomiast miasto dofinansowuje 20 %. Wcześniej stypendia były wypłacane przez 
Urząd Miejski i analizując faktury można być  zaskoczonym jakich dokonywano zakupów.
Pani A. Sznicer – kontroler w Urzędzie Miejskim – poinformowała, że przeprowadzała 
kontrolę w miesiącu kwietniu br. W ramach stypendium składane były faktury za ubrania 
głównie sportowe zwłaszcza za buty, często dość drogie, bo powyżej 300 – 400 zł. 
Często są kupowane słuchawki profesjonalne, drogie. Rodziny mające bardzo niskie dochody 
na 1 członka rodziny a mogą sobie pozwolić na zakup słuchawek za ponad 1000 zł.
Należy pomagać rodzicom i ich rozumieć, ale zbyt mało jest faktur za książki, zeszyty.
Radny R. Wójcik – poinformował, że pracuje w pomocy społecznej, wszędzie znajdują się 
osoby nieuczciwe, ale są to rodziny biedne i należy im pomagać.
Radny J. Wolski – stwierdził, że stypendia nie są wypłacane tylko z dotacji, miasto musi 
dopłacać do różnych działań.
Radny R. Wójcik- stwierdził, że należy wszędzie szukać oszczędności nie wśród 
najuboższych. Dofinansowanie 20 % z budżetu miasta to niezbyt wiele. Miasto płaci rachunki
za opracowanie strategii, czy ponosi inne wydatki  związane z  nieruchomością przy ulicy 
Kaliskiej 5.
Radny M. Siewiera – zwrócił się z zapytaniem, jakie kwoty przeznaczane są na stypendia
 ile dofinansowuje miasto. Jeśli ktoś kupuje buty sportowe i uprawia sport to muszą być to 
buty profesjonalne.
Radna Z. Wielemborek – podziękowała za przedstawione informacje, z fakturami jest 
różnie. Zwróciła się z zapytaniem , czy były przypadki zwracania faktury.
Radny R. Wójcik –poinformował, że są rodziny wielodzietne, czasem mają więcej pieniędzy
i kupują lepsze  rzeczy o których marzyli od wielu lat.
Radny M. Siewiera –poinformował, że zgodnie z przysłowiem, „ biednego nie stać na tanie 
ubrania”, czasem warto kupić lepszą rzecz, która wystarczy na kilka lat.
Burmistrz Miasta – przy wypłacaniu stypendiów za naukę nie ma żadnych wątpliwości, 
wzrasta nam liczba uczniów i wydatkom. Należy się z tego tylko cieszyć , bo się dobrze uczą,
mają wzorowe zachowanie, średnia powyżej 5. Pani A. Sznicer wyjaśniła szczegółowo, ale 
stypendia szkolne budzą pewne wątpliwości, są one dla najbiedniejszych, nie często nie 
kupowane są przybory szkolne. Pan Dyrektor MOPS najlepiej zna środowisko osób 
korzystających z pomocy społecznej.
Pan M. Dziedziela –podziękował za ciekawą dyskusję. W 2014 roku wydatkowano  na 
stypendia 266.000 zł, dotacja wynosiła 230.000 zł a udział miasta wynosi 52.000 zł.
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Do uchwały wprowadzono dodatkowo katalog wydatków , co jest wynikiem 
przeprowadzonych kontroli. Nadmienił, że były odmowy przyjęcia faktur za zakupy.
Wniosek Radnego R. Wójcika może zwiększyć wydatki, projekt uchwały był przygotowany 
po długiej dyskusji z Radcą Prawnym.
Radny K. Janicki – stwierdził, że jeśli jest możliwość pozyskania 80 % środków 
finansowych potrzebnych do wypłaty stypendiów , to dopłacamy tylko 20 %. Środki 
finansowe są wydatkowane w naszym mieście, wrócą do miasta w formie podatków.
Radny M. Siewiera – poinformował, że po przeanalizowaniu kosztów wzrost  wydatków 
zgodnie z propozycja Radnego R. Wójcika może być wyższy o 10.000 zł z budżetu miasta.
Większe środki finansowe są wydatkowane na mniej potrzebne wydatki.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie wniosku Radnego 
R. Wójcika dotyczący zmiany uchwały par.5 ust2.
                                      7 „za” , 2„przeciw”, 11 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że wniosek został przyjęty.

Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji
Radny Leszek Plichta.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały wraz 
z przyjętym wnioskiem:
                                 20 „za” , 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził , że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                    U c h w a ł ę  Nr XIII/90/2015
6/ Projekt uchwały w sprawie uchwalenia „ Strategii Rozwoju Miasta Łowicza 2015-
2023” – przedstawiła Pani Maria Więckowska Sekretarz Miasta.
                                         ( stanowi załącznik)
Pani Maria Więckowska Sekretarz Miasta –poinformowała, że pierwszy projekt strategii 
miasta został przekazany radnym na początku roku. Było wiele czasu, aby się z tym zapoznać.
Radni zgłosili swoje uwagi i propozycje zmian. Podziękowała za pomoc przy opracowywaniu
strategii Radnemu P. Pięcie i całemu zespołowi, który opiniował i przesłał swoje uwagi.
Zespołowi w składzie: dr Nina Drajerska, Prodziekan ds.  Współpracy z jednostkami 
Krajowymi i Zagranicznymi Wydziału Nauk Ekonomicznych SGHW w Warszawie.
Dr inż. Iwona Pomianek, adiunkt w Katedrze Polityki Europejskiej, Finansów Publicznych 
i Marketingu Wydziału Nauk Ekonomicznych SGGW W Warszawie.
Dr Katarzyna Skierska- Pięta, Koordynator ds. realizacji Instytutu Nauk Społeczno- 
Ekonomicznych w Łodzi.
Nadmieniła, że wiele cennych uwag wnosili  na posiedzeniach Komisji Radni: Robert 
Wójcik, Klub Radnych PiS, Krzysztof Olko, Zofia Wielemborek, Krzysztof Janicki.
Radnym przekazano autopoprawki.
Strategia jest ogłoszona na stronie Internetowej i może ulegać zmianie i aktualizacji. 
Były konsultowane przez Społeczną Radę Gospodarcza, która wniosła swoje uwagi.
Radny M. Siewiera – poinformował, że na posiedzeniach Komisji wstrzymywał się od głosu.
Dobrze, że radni zaangażowali się w przygotowanie strategii , wspólnie można było stworzyć 
lepszy dokument.

12



Opinię Komisji Mieszkaniowej i Socjalnej – przedstawił Przewodniczący Komisji
Radny Leszek Plichta. 
Opinię Komisji Społecznej – przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Karina
                                             Sędkowska – Staszewska.
Opinię Komisji Gospodarczej i Rozwoju Miasta – przedstawił Przewodniczący Komisji 
Radny Krzysztof Olko.
Opinię Komisji Budżetu i Finansów przedstawiła Przewodnicząca Komisji Radna Zofia 
Wielemborek.
                                                   (stanowią załączniki )

Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
                            21„za” , 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących”.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Rada Miejska podjęła jednogłośnie 
                                    U c h w a ł ę  Nr XIII/91/2015
Radna Z. Wielemborek – podziękowała za dobrze opracowany dokument i stwierdziła, 
że osoby opracowujące powinny otrzymać jakąś gratyfikację finansową.
Burmistrz Miasta – poinformował, że jest bardzo zadowolony, że strategia została przyjęta 
bez większej dyskusji. Strategia została przesłana e-meilem do przedsiębiorców, którzy 
zgłosili również swoje uwagi.
7/Projekt uchwały  w sprawie ustalenia terminarza ogólnych Zebrań Mieszkańców na 
terenie Miasta Łowicza w sprawie wyborów zarządów osiedli oraz Przewodniczących – 
przedstawił Pan K. J. Kaliński Burmistrz Miasta.
                                       ( stanowi załącznik)
 Burmistrz Miasta zwrócił uwagę, że należy dokonać zmiany godziny na 17-tą, zebrania 
mogą potrwać około 3 godzin.
Na zebraniach będzie dokonywany wybór Przewodniczącego i członków Zarządu Osiedla, 
wybór inwestycji w ramach budżetu obywatelskiego spośród zgłoszonych inwestycji.
Następnie Burmistrz Miasta przedstawi ogólne założenia do projektu budżetu miasta na 
2016 rok.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie zmiany godziny spotkań na 
godz. 17-tą.
                                      20 „za” ,0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący  Rady  Miejskiej zaproponował  przegłosowanie  projektu  uchwały
uwzględniającą zmianę godzin zebrań.
                                    21 „za” ,0 „przeciw”, 0 „wstrzymujących”
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził , że Rada Miejska podjęła  jednogłośnie
                                     U c h w a ł ę Nr XIII/92/2015 
8/Projekt uchwały w sprawie współdziałania Miasta Łowicza z Powiatem Łowickim 
i  Gmina  Nieborów  w  zakresie  wspólnej  realizacji  przedsięwzięcia  pod  nazwą:
Opracowanie  koncepcji,  dokumentacji  techniczno-budowalnej  i  wykonawczej  dla
przedsięwzięcia  związanego  z  utworzeniem  szlaku  turystyczno-rowerowego  „  Perły
Księstwa  Łowickiego”-  przedstawił  Pan  R.  Oberman  Naczelnik  Wydziału  do  Spraw
Pozyskiwania Środków Zewnętrznych.
                                               ( stanowi załącznik)
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Burmistrz  Miasta poinformował,  że  odbyło  się  kilka  spotkań  w  tym  temacie,  liderem
projektu jest miasto Łowicz przy udziale Gmina Łowicz, Nieborów i Powiat Łowicki.
Jest  zapis  w  strategii  woj.  łódzkiego  o  trasie  turystycznej  Łowicz-  Arkadia-Nieborów,
podobnie w naszej strategii miasta. 

Ścieżka powinna powstać  od Otolic  przy drodze 703 do granic  miasta,  na terenie  miasta
można uzupełnić ścieżką przy ul.  Łęczyckiej,  Tuszewskiej, Jana Pawła II,  Broniewskiego.
Marszałka Piłsudskiego, przy ul. Jana Dmowskiego od ronda Niepodległości przy 
ul. Kaliskiej. Następnie ścieżka przechodziła by  ul. Klickiego, drogą powiatową do granic 
miasta.  Można jechać ścieżką przez ul. Arkadyjską po prawej stronie do tunelu, następnie
przez  gruntu  gminy  Łowicz  ,  za  Zwierzyńcem  do  Mysłakowa  za  sklepem  „Modo”,
Mysłakowem do drogi na Zygmuntów  i dalej do restauracji „ Oberża do Złotym Prosiakiem”
do centrum Nieborowa. Nadmienił, że ścieżka może mieć około 13 km a wykonanie będzie
kosztowało co najmniej 10 mln zł. Ścieżka planowana jest z przystankami z ławkami 
i stolikami, tablicami informacyjnymi.
Mogą  być  podejmowane  również  działania,  aby ścieżka  rowerowa powstała  wzdłuż  przy
drodze nr 70. Proponowana ścieżka rowerowa przez miasto jest lepsza, bezpieczniejsza, bez
samochodów.  Samorządy  przyjmują  uchwały  intencyjne.  Miasto  przygotuje  dokumenty,
ogłoszony będzie wspólny przetarg, ale każdy będzie wykonywał swoje zadania i z nich się
rozliczał.
Pan R. Oberman – poinformował,  że harmonogram naboru konkursów do Regionalnego
Programu Operacyjnego, może być w I lub II kwartale 2016 roku.
Podstawą   współpracy  będzie  opracowana  dokumentacja,  która  określi  zakres  i  koszty,
następnym etapem będzie wyrażenie zgody na podpisanie porozumienia na realizacje projektu
ze wsparciem unijnym.
 Przewodniczący Rady Miejskiej zwrócił uwagę, że rowerzystom jeździ się lepiej 
po asfalcie niż kostce brukowej. Powinny być malowe pasy przy skrzyżowaniach z innymi
drogami.
Radny P. Pięta –  przypomniał, że to jest szlak turystyczno- rowerowy, nie jest to ścieżka
rowerowa. Może powstać kolejna droga, która będzie przechodziła przez wsie, gdzie jeżdżą
traktory, kombajny, co może stanowić kolejne zagrożenie dla rowerzystów. Może być to szlak
turystyczny. Klub Kolarski Łowicz występował o prawdziwą drogę dla rowerzystów 
z prawdziwego zdarzenia. Wiele osób do pracy dojeżdża rowerami.
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził, że Burmistrz mówił, że  szlak turystyczno –
rowerowy nie przekreśla działań, aby powstała ścieżka rowerowa przy trasie Łowicz- 
Nieborów.
Burmistrz Miasta – poinformował, że nie jest celem budowanie chodnika ze ścieżką 
rowerową przy drodze krajowej.
Pan B. Bończak – Zastępca Burmistrza Miasta-  stwierdził, że nie wydzielamy szlaku przy
drogach gminnych, tylko chcemy budować oddzielna ścieżkę rowerową z pasami gdzie nie
jeżdżą  kombajny.  Kombajny  korzystają  z  dróg  asfaltowych.  Będziemy  wnioskować,  aby
ścieżka była asfaltowa, chociaż najwięcej jest wykonywanych z kostki. Ścieżka powinna być
oddzielona pasem zieleni obok drogi gminnej. Nie ma większych szans, aby powstała ścieżka
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rowerowa przy drodze krajowej, jest wiele różnych problemów. Będą podejmowane różne
działania, aby powstała ścieżka rowerowa przy drodze krajowej.
Przewodniczący  Rady  Miejskiej stwierdził,  że  w  przypadku  zwykłej  kostki  są  pewne
obawy, powinna być zrównana do poziomu asfaltu.
Radny P. Pięta –  stwierdził,  że ścieżki rowerowe powinny być dla rowerzystów, aby był
pewien komfort jazdy nawet dla rowerzystów z dziećmi.
Przewodniczący Rady Miejskiej zaproponował przegłosowanie projektu uchwały:
                                       21„za” , 0„przeciw”, 0 „wstrzymujących
Przewodniczący Rady Miejskiej stwierdził , że Rada Miejska podjęła  jednogłośnie 
                                      U c h w a ł ę Nr XIII/93/2015 
Ad.6. 
Informację o działaniach w okresie między Sesjami  – przedstawił Pan  Krzysztof Jan 
Kaliński Burmistrz Miasta.
                                       ( stanowi załącznik )
 Burmistrz Miasta odczytał pismo z Polskiego  Związku Niewidomych  Okręg Warmińsko –
Mazurski  w  Braniewie  podziękowanie  za  pomoc  w  odnalezieniu  cmentarza  gdzie  został
pochowany ojciec jednego z uczestników oraz za upominki.                                        
Podobne pismo przesłało Koło Polskiego Związku Niewidomych  w Siemiatyczach 
podziękowało za prezenty i przyjęcie w mieście Łowiczu.
Kościół zorganizował i sprawnie przyjął dużą grupę niewidomych.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że w następnym roku planowany jest po raz
35 bieg jesieni można by podnieść jego rangę i zwiększyć ilość kibiców.
Można w szkołach podstawowych, czy gimnazjach ogłosić konkurs na stanowiska 
kibicowania, najlepsze szkoły mogą wygrać atrakcyjną nagrodę.
Przewodniczący Rady stwierdził , że Rada Miejska przyjęła informację do wiadomości.

Ad. 7.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że Regionalna Izba Obrachunkowa w Łodzi
przesłała Uchwałę Nr 27/147/2015 z dnia 3 września 2015 roku Kolegium Regionalnej Izby
Obrachunkowej w Łodzi stwierdzającej nieważność Uchwały Nr XI/74/2015 Rady Miejskiej 
w Łowiczu  z dnia 30 lipca 2015roku w sprawie zwolnienia z podatku od nieruchomości
położonych na terenie Miasta Łowicza, stanowiącego regionalna pomoc inwestycyjną.
                                             ( stanowi załącznik)
Pan A. Podsędek – głównym zarzutem RIO jest powtórzenie przepisów wynikających 
z Rozporządzenia Ministra Finansów, które działają na terenie całego kraju.
Inne miasta takie jak Sieradz, Kutno podjęły podobne uchwały, ale  skierowane są na drogę
sądową. Powinna być podjęta nowa uchwała.
Radny R.  Wójcik –  zgłosił  wniosek w sprawie   naprawy kostki  brukowej  wzdłuż  ulicy
Kaliskiej.
                                              ( stanowi załącznik)
Radny J. Wolski odczytał 2 interpelacje Radnej K. Sędkowskiej – Staszewskiej:
- w sprawie zagospodarowania terenu między ulicą Bielawską a ul. Batalionów Chłopskich.
- w sprawie wymiany nawierzchni na ulicy Wąskiej.
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Radny M. Siewiera – zgłosił interpelację w sprawie nadania nazwy ronda przy skrzyżowaniu
ulic: Starościńskiej, Broniewskiego, Stanisławskiego imieniem Krystyny Idzikowskiej 
(PS. Krysia) wraz z uzasadnieniem.
                                                   ( stanowi załącznik)

Burmistrz Miasta – poinformował, że propozycje były różne nazwy dla wg ronda. 
Stwierdził, że konsultował ze Starostom Łowickim, ponieważ są to ulice powiatowe, ale 
nazwy nadaje miasto, dlatego proponuję, aby była to nazwa  „Księstwa Łowickiego”.
Radny J. Stobnicki – zgłosił wniosek o wystąpienie do właściciela nieruchomości położonej
w Łowiczu przy ul. Zduńskiej 10 z prośbą o odnowienie elewacji kamienicy.
                                                   ( stanowi załącznik)
Radny J. Stobnicki w imieniu Stowarzyszenia Miłośników Zwierząt zaprosił na spotkanie 
w dniu 4 października 2015 roku o godz.11.30 na Nowy Rynek, gdzie odbędzie się akcja 
charytatywna na rzecz zwierząt.  
Radny podziękował Radnemu K. Cipińskiemu, który wystawiał podczas upałów naczynia 
z wodą dla zwierząt.
Radny J. Stobnicki – poinformował, że w dniu 24 października 2015 roku o godz. 18.30 
w Teatrze Muzycznym w Łodzi będzie wystawiana „ Zemsta Nietoperza”, gdzie wystąpić ma
Pani Sylwia Strugińska, mieszkanka powiatu łowickiego. Można zakupić bilety w cenie 
ulgowej  20 zł. Prosił o zgłaszanie się do niego w sprawie zakupu biletów do teatru.
Radna Z. Kroc – zgłosiła wniosek dotyczący nieruchomości przy ul.11 Listopada nr 18.
                                                      ( stanowi załącznik)
Burmistrz Miasta – nadmienił, że kamienica nie jest własnością miasta Łowicza, jest tylko 
w administracji ZGM.
Pani J. Mika – Dyrektor ZGM – poinformowała, że budynek nie jest własnością miasta, 
są dwie współwłaścicielki z Warszawy, które sobie nie życzą wykonywania nawet drobnych
robót. Wykonywany był remont dachu, ponieważ zalewane były mieszkania.
Wystąpiono z pismami, aby właścicielki zarządzały inną nieruchomością, ale nie otrzymano
odpowiedzi.
 Radna Z. Kroc – zwróciła się z zapytaniami:
 - czy są przewidziane szczepienia przeciw grypie dla ludzi starszych.
 - kiedy będą naprawiane pasy na odcinku od Marketu „Mila” do placu Koński Targ.
Nadmieniła, że obecny  stan nawierzchni grozi upadkiem dla niektórych osób przechodzących
po pasach.
Pani M. Więckowska – Sekretarz Miasta –  poinformowała,  że dwa tygodnie  temu Pan
Burmistrz Miasta podpisał zarządzenie w sprawie ogłoszenia konkursu na zlecenie szczepień
przeciw grypie.  Rozmawiano telefonicznie  z  wszystkimi  przychodniami,  przesłane  zostały
dokumenty do podpisu. Do Urzędu Miejskiego wpłynęły oferty na szczepienie w wysokości 
35 zł.   W najbliższy poniedziałek będą podpisane umowy i można prowadzić szczepienia
przeciw grypie. Tylko przychodnia Pana Wróblewskiego nie będzie dokonywała szczepień za
pieniądze  z  budżetu  miasta,  ale  pacjenci  mogą  korzystać  w  innych  przychodniach.
Warunkiem jest, aby być mieszkańcem miasta Łowicza i mieć ukończone 65 lat.
Burmistrz Miasta – zaproponował, aby radni częstowali się wodą z cytryną.

16



Nadmienił,  że przedsiębiorcy na posiedzeniu Rady Społeczno-  Gospodarczej  proponowali,
aby miasto przekształciło w spółkę miejską ujęcie wody. 
Niektórzy przedsiębiorcy proponowali, aby sprzedawać wodę butelkową.
Pan J. Michalak – Dyrektor ZUK – poinformował, że planowane jest wykonanie robót przy
przejściu dla pieszych naprzeciw Supermarketu „Mila”. Można wyciąć część jezdni i zalać
asfaltem, bo takie są możliwości techniczne ZUK. 
Podobna naprawa jest konieczna na ulicy Grabowej, planowane jest, aby firma 
specjalistyczna wykonała to „rozściełaczem” do masy asfaltowej. 
Uzgodniono, że może być wykonane w połowie października br.
Nadmienił, że inne ubytki w jezdniach mogą być wykonywane w następnym tygodniu,
jeśli będzie dostępna masa asfaltowa.
Modernizacja oczyszczalni ścieków wg. kosztorysów może wynosić nawet około 100 mln zł.
Obecnie część ściekowa spełnia wszystkie wymogi,  ale brak jest części osadowej, dlatego
należy realizować zadanie w etapach. Koszt I etapu może wynosić około 50 mln zł.
Natomiast,  jeśli  będą  wyższe  środki  finansowe  z  Narodowego  Funduszu  Ochrony
Środowiska, po 2020 roku można dokonywać wymiany urządzeń, które ulegają dewastacji.
Poinformował,  że  ZUK  jest  czynnym  płatnikiem  Vat  a  od  przyszłego  roku  planuje
wykonywać prace na rzecz miasta w formie powierzenia a  przekazania dotacji.
Radny M. Siewierza -  poinformował , że z rozmowy z Dyrektorem ZUK wynikało, że część
działalności zakładu podlega pod podatek vat a część nie. 
Nie było pełnego odliczenia Vat od urządzeń, które były kupowane.
Radny  zapytał,  czy  do  zakupów,  do  których  nie  stosuje  się  ustawy  o  zamówieniach
publicznych jest w Urzędzie Miasta i jednostkach podległych regulamin zakupów, 
aby  sprostać   art.  44  ustawy  o  finansach  publicznych.  Prosił  o  przekazanie  takiego
regulaminu.
Burmistrz Miasta – poinformował, że jest taki regulamin ustalony Zarządzeniem Burmistrza
Miasta z dnia 4 lipca 2014 roku i jest stosowany.
Burmistrz Miasta poinformował, że nie są przewidywane zmiany w stawkach podatkowych
do projektu budżetu na 2016 rok.
Radny J. Stobnicki – poinformował, że na ostatniej sesji Rady Miejskiej zgłosił pomysł 
utworzenia  w Łowiczu Europejskiego  Centrum Kultury,  Tradycji  i  Folkloru,  który został
przyjęty przez Urząd Marszałkowski i został wpisany do wojewódzkiego programu.
Pan W. Gędek – mieszkaniec Łowicza – w imieniu Klubu Gazety Polskiej przedstawił 
2 zapytanie skierowane do Rady Miejskiej w Łowiczu.
                                           ( stanowią  załączniki)
Pan W. Gędek – prosił o udzielenie odpowiedzi.
Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że jeśli chodzi o pierwsze zapytanie Pana
W. Gędka to w tej sprawie zapytał Radny M. Siewiera o sprawy, które nie są regulowane
przez ustawę o finansach publicznych i prosił o odpowiednie zarządzenie.
Radny L. Plichta- stwierdził, że jest to jedno wielkie kłamstwo, o czym czytał Pan 
W. Gędek. Nie było przez Pana Burmistrza żadnego sterowania , to była tylko jego decyzja,
konsultowana z proboszczem Świętego Ducha z Ks. Moczarskim i Siostrą Elwirą. 
Stwierdził, że sobie nie życzy insynuowania. 
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Stwierdził, że jeśli chce Pan Gędek chce atakować, to proszę bardzo, ale nie wykorzystywać
go  do ataku  na Burmistrza Miasta. 
Stwierdził, że była rozmowa z Panem W. Gędkiem i powiedział, co na ten temat myśli
i z niczego się nie wycofuję, ale niech nie insynuuje, że Pan Burmistrz sterował.
Nadmienił, że poinformował Burmistrza Miasta, że ma zamiar złożyć taki wniosek.
Stwierdził, że nie życzy sobie i jest zaskoczony, że Pan Gędek  tak manipuluje.
Człowiek solidarności , człowiek wierzący. Należy mieć trochę umiaru, chyba się Pan trochę
„zagalopował.”
Pan W. Gędek – stwierdził, „ ludzie czego się  boicie, prawdy”.
Przewodniczący Rady Miejskiej dokonał zamknięcia dyskusji.

Ad.8.

Przewodniczący Rady Miejskiej poinformował, że  następna Sesja planowana jest na dzień 
29 października 2015 r godz.12-ta z tematami:
1.Informacja o przygotowaniu miasta do sezonu zimowego.
2.Informacja o sytuacji na lokalnym rynku pracy ze szczególnym 
   uwzględnieniem działań na rzecz pozyskiwania inwestorów tworzących 
   nowe miejsca pracy.

  Przewodniczący Rady Miejskiej przestawił informację o planowanych posiedzeniach 
komisji w miesiącu październiku b.r. 
                                               
                              
Ad. 9.

 Na tym  zakończono obrady XIII Sesji Rady Miejskiej w Łowiczu.

Protokołowała:                            Sekretarz  Sesji:                           Przewodniczący Rady

Alicja Dutkiewicz                   Karina Sędkowska- Staszewska           Michał Trzoska 
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